

JANSON CALAMARO Nathalie

Finance

nathalie.janson@neoma-bs.fr



Main Teaching interests

- Money and Banking, Theory of Banking, Financial Intermediation
- Economics

Research interests

- Basel Capital Regulations
- Monetary Policy
- Cryptocurrencies
- Free banking

Education

- 2000 PhD, Economics, Université Paris 1 Panthéon-Sorbonne, France
La demande optimale de capitaux propres de la firme bancaire et l'impact des autorités monétaires et bancaires : comparaison des cas américains et français 1920-87
- 2000 PhD, Economics, ESSEC Business School, France

Intellectual contributions

Peer-reviewed Articles

- JANSON, N., "Les stablecoins : un électrochoc pour les banques centrales", *Banque & Stratégie*, March 2021, no. 400
- JANSON, N., B. KAROUBI, "The Bitcoin: to be or not to be a Real Currency?", *The Quarterly Review of Economics and Finance*, 2021 - available online
- GIMENEZ ROCHE, G., A., N.JANSON, "From conventional to unconventional monetary policies: The failure of the market-maker-of-last-resort", *World Economy*, January 2019, vol. 42, no. 1, pp. 296-317
- JANSON, N., "Le Cas du Franc Suisse: quels Enseignements pour l'Euro?", *GéoEconomie*, September 2015, no. 76, pp. 79-93
- JANSON, N., "The Ongoing Banking Crisis: Another Proof of the Basel II Accord Inefficiency", *Gestion 2000*, March 2010, vol. 26, no. 6, pp. 35-48
- JANSON, N., "Internet Banking and the question of Bank Run: lesson from the Northern Rock Bank case", *Journal of Internet banking and commerce*, December 2009, vol. 14, no. 3, pp. 2-7
- JANSON, N., "Business and the Welfare State in France and Germany", *The Independent Review, A Journal of Political Economy*, May 2006, vol. 10, no. 4

JANSON, N., "The development of electronic money: toward the privatization of money issue ?", *Journal of Internet banking and commerce*, July 2004

JANSON, N., "Le Banche di Emissioni in Italia tra il 1861 e il 1893 : un caso di concorrenza ?", *Rivista di Politica Economica*, January 2001

Books and Book Editor

JANSON, N., P. SALIN, G. GIANFREDA, *Regole Monetarie e Sistemi Monetari*, Luiss Università edizioni, Roma, Italy, 2002

Chapters in book

EL-KAROUNI, I., N.JANSON, F.FACCHINI, "Introduction à la science économique" in *L'entreprise dans tous ses états. Synthèse des fondamentaux de gestion.*, Anne Prevost et François Pottier Ed., EMS - Editions Management et Société, pp. 27-83, 2020

EL-KAROUNI, I., N.JANSON, F.FACCHINI, "Solution des questions relatives à l'introduction à la science économique" in *L'entreprise dans tous ses états. Synthèse des fondamentaux de gestion.*, Anne Prevost et François Pottier Ed., EMS - Editions Management et Société, pp. 455-461, 2020

JANSON, N., "Les Conséquences non Intentionnelles de la Réglementation Bancaire" in *Risques et conformités dans les organisations.*, Jean-Michel Huet Ed., Pearson Education, pp. 47-60, 2018

Research / consulting reports

JANSON, N., "Parlons Cash", Institut Sapiens, 2021

JANSON, N., "Libra, cryptomonnaies et le pouvoir régalién de l'Etat", *L'Economie des Tokens : Scénario à 10 ans*, 2019

Non-Peer Reviewed Articles

JANSON, N., "Cryptocurrencies, the rising stars of 2021?", *Money and Finance Magazine*, March 2021

JANSON, N., "Décryptage : un plan de relance... pour mieux maintenir le monde d'avant ?", *The Conversation*, September 2020

JANSON, N., "Le plan de relance contrarié par le spectre de la seconde vague", *Contrepoints*, October 2020

JANSON, N., "Le Bureau du Contrôleur de la Monnaie (OCC) institutionnalise les émetteurs de stablecoins – monnaie stable – pour le meilleur ou pour le pire ?", *Forbes*, November 2020

JANSON, N., "Plan de relance : l'économie française en a-t-elle besoin ?", *Contrepoints*, September 2020

JANSON, N., "La dette publique française sous surveillance", *Contrepoints*, December 2020

JANSON, N., "Allocation de rentrée scolaire : vraiment une prime à la consommation ?", *Contrepoints*, July 2020

JANSON, N., "La BCE, le sauveur en dernier ressort ?", *Contrepoints*, June 2020

JANSON, N., "La déflation n'est pas pour demain", *Contrepoints*, May 2020

JANSON, N., "Eurogroupe : le plan à 500 milliards, un pas vers la mutualisation des dettes ?", *Contrepoints*, April 2020

JANSON, N., "L'Euro: Un mensonge et ses conséquences | Point de vue", *Euronews*, May 2019

JANSON, N., "La délicate question de la succession de Mario Draghi à la tête de la BCE", *The Conversation*, June 2019

JANSON, N., "« Mini-bots », quand l'Italie agite le chiffon rouge monétaire", *The Conversation*, July 2019

JANSON, N., G.GIMENEZ ROCHE, "La France aux pieds d'argile", *Monde des Grandes Ecoles et Universités*, June 2019, no. 85

JANSON, N., "Opinion: Is the Euro becoming a threat to democracies?", *EME Outlook*, October 2019

JANSON, N., "Is the Euro a threat to Europe's democracy?", *International Finance*, September 2019

JANSON, N., G.GIMENEZ ROCHE, "La France aux pieds d'argile", *Tribune Le Monde des Grandes Ecoles*, June 2019

ALOOSH, A., N.JANSON, "Fintech et Blockchain : place au grand bouleversement !", *Monde des Grandes Ecoles et Universités*, April 2018

JANSON, N., "Crise en Grèce : une tragédie qui finit bien?", *The Conversation*, July 2018

JANSON, N., "Le populisme italien menace-t-il la stabilité de la zone euro ?", *The Conversation*, June 2018

JANSON, N., "L'euro, grand absent de la séquence « gilets jaunes »", *The Conversation*, December 2018

JANSON, N., "Banque d'Angleterre face au Brexit: la politique monétaire n'est pas une potion magique", *Figarovox*, 2016

JANSON, N., "Le Retour de la Dépense Publique est une Fausse Bonne Idée", *Le Monde*, 2016

JANSON, N., "Helicopter Money... Le Lobbying Commence!", *La Tribune*, 2016

JANSON, N., C.PHILIPPE, G. A. GIMÉNEZ-ROCHE, "Helicopter Money: Mais jusqu'où ira le délire monétaire?", *l'Opinion*, 2016

JANSON, N., "Un malheur n'arrive jamais seul : après les frais de tenue de compte, les taux négatifs sur les comptes courants ?", *Esteval*, 2016

JANSON, N., "À quand la taxation des dépôts des particuliers ?", *Le Courrier Financier*, 2016

JANSON, N., "Le plus dur reste à faire", *L'AGEFI*, 2015

JANSON, N., "Les Banques Centrales se prennent les pieds dans le tapis de la "Forward Guidance"", *La Tribune*, 2015

JANSON, N., "Quelques principes de la souveraineté", *La Revue Parlementaire*, 2015

JANSON, N., "Il est temps d'abrégier les souffrances des Grecs", *Trop Libre*, July 2015

JANSON, N., "La souveraineté budgétaire existe-t-elle ?", *La Tribune*, 2015

JANSON, N., "Référendum grec : de l'irresponsabilité de certains économistes", *Figarovox*, 2015

JANSON, N., "Islande : les erreurs conceptuelles du rapport Sigurjonsson", *La Tribune*, 2015

JANSON, N., "Islande : le retour de la planification bienveillante", *La Tribune*, May 2015

JANSON, N., "La Grèce entre la cigale et la fourmi", *Figarovox*, 2015

JANSON, N., "Référendum Grec: De l'irresponsabilité de certains économistes", *Figarovox*, 2015

JANSON, N., "Politique Monétaire: En finir avec la Planche à billets", *Les Echos*, 2015

JANSON, N., "Tsipras teste les limites de la zone euro, un spectacle désolant pour les grecs", *Le Nouvel Observateur*, July 2015

JANSON, N., "Les errances de la Politique Monétaire, Rubrique "Experts"", *Site Génération Libre*, January 2015

JANSON, N., "La zone euro : chronique d'un échec annoncé", *Econostrum*, January 2015

JANSON, N., "Faut-il se réjouir du Quantitative Easing à mode Européenne ?", *FinYear*, 2015

JANSON, N., "La fin du taux plancher du Franc Suisse contre Euro ou la fin d'une hérésie ?", *FinYear*, January 2015

JANSON, N., "Les stress tests Européens 2014 : beaucoup de bruit pour rien ?", *Finance Grandes Ecoles*, January 2015

JANSON, N., "Stress tests "On ne peut parler d'une fiabilité à toute épreuve"", *Banques des Entreprises*, November 2014

JANSON, N., "Baisse de l'Euro : bonne ou mauvaise nouvelle ?", *Challenges*, 2014

JANSON, N., "Des Banquiers Centraux Illusionnistes? Nous vivons une période folle!", *24gold.com*, April 2013

JANSON, N., "La Faillite des banques chypriotes le "too big too fail" à la sauce européenne", *Trop-libre.fr*, April 2013

JANSON, N., "Des Banquiers Centraux Illusionnistes ? Nous vivons une période folle !", *24gold.com*, April 2013, no. 18 avril 2013

JANSON, N., "La Faillite des banques chypriotes le "too big too fail" à la sauce européenne", *Trop-libre.fr*, April 2013, no. 2 avril 2013

JANSON, N., "Des banquiers centraux illusionnistes ? Nous vivons une période folle", *24gold.com*, April 2013

JANSON, N., "La cacophonie des régulateurs est de mauvais augure !", *24gold.com*, March 2013

JANSON, N., "La faillite des banques chypriotes le "too big too fail" à la sauce européenne", *Trop-libre.fr*, April 2013

JANSON, N., "Les notations: trop laxiste ou trop sévères?", *Trop-libre.fr*, January 2012

JANSON, N., "L'orthodoxie monétaire à l'épreuve de la crise monétaire et financière européenne", *Trop-libre.fr*, November 2012, no. 29 octobre 2012

JANSON, N., "Le projet d'Union Bancaire Européenne: est-ce bien raisonnable?", *Trop-libre.fr*, September 2012, no. 9 août 2012

JANSON, N., "Le pouvoir d'achat", *Liberté Dimanche*, April 2011

JANSON, N., "Challenging Rothbard 100% Reserve Principle: Fractional-Reserve Banks as an Outcome of a Free Market Economy", *Nuova Civiltà delle Macchine*, February 2011, no. 42036

JANSON, N., "Les réformes du système bancaire international sauveront-elles les banques?", *Université des Diplômés, Rouen Business School Alumni Association*, 2010

JANSON, N., "La crise est-elle finie?", *L'Expansion*, 2010

JANSON, N., "Les banques centrales: c'est par où la sortie?", *L'Expansion*, November 2010

JANSON, N., "Les profs de finance reçoivent leur copie", *L'Expansion*, October 2010

JANSON, N., J. M.SAHUT, "Stabilité du secteur bancaire, des tests réellement utiles?", *Banque & Stratégie*, July 2010, no. 282, pp. 31-32

JANSON, N., "L'exception bancaire française", *Le Bulletin Economique de la CCI de Rouen*, 2009

JANSON, N., "Coupables mais pas responsables", *L'Expansion*, 2008

JANSON, N., "Politique monétaire: la Fed se trompe", *L'Expansion*, 2008

JANSON, N., "L'échec du LBO canadien", *Radio Classique*, 2008

JANSON, N., "Le risque de l'interventionisme", *Le Journal des Entreprises*, 2008

JANSON, N., "La garantie des dépôts", *BFM radio*, 2008

JANSON, N., "Les risques de faillites bancaires", *Radio Classique*, 2008

JANSON, N., "Conséquences de la crise sur la région haute normandie", *La Lettre de Haute Normandie*, 2008

JANSON, N., "Fraude bancaire", *Le Nouvel Economiste*, 2008

JANSON, N., "Les propositions Attali sur la libéralisation de l'économie française", *Le Journal des Entreprises*, 2008

JANSON, N., "L'affaire Kerviel et comment une telle affaire avait-elle pu se produire malgré la réglementation du risque opérationnel", *I-télé*, 2008

JANSON, N., "L'enjeu de la Diversification: synergies opérationnelles ou financières?", *Revue Banque*, 2003, vol. 646, pp. 40-43

Presentation in an Academic Conference with proceedings

JANSON, N., M.CHIBANE, "Do Bitcoin Stylized Facts Depend On Geopolitical Risk ?" in *Souther Economic Association*, 2019, Fort Lauderdale, FL, United States

CHIBANE, M., N.JANSON, "Do Bitcoin Stylized Facts Depend On Geopolitical Risk ?," in *The International Finance and Banking Society (IFABS) Conference*, 2019, Angers, France

JANSON, N., B.KAROUBI, "The Bitcoin: to be or not to be a RealCurrency?" in *Third Entrepreneurial Finance Conference*, 2018, Milan, Italy

JANSON, N., B.KAROUBI, "Bitcoin: To Be or Not to Be a Real Currency?" in *IFABS*, 2018, Porto, Portugal

JANSON, N., "An alternative approach to banking regulation", *International Conference of the Financial Engineering and Banking Society (FEBS)*, 2013, Paris, France

JANSON, N., "Rent seeking theory and the dissipation of the rent: the case of the Italian banking system before the creation of the central bank of Italy", *AFFI Spring Conference*, 2005, Paris, France

JANSON, N., "Les synergies inter-métiers : une réalité pour le secteur bancaire français?", *11ème conférence de l'Association Internationale de Management Stratégique (AIMS)*, 2002, Paris, France

Presentation at Other Conference

JANSON, N., "A radical proposal for reforming the Banking System" in *Congrès "Political Economy and the Outlook for Capitalism"*, joint conference AHE, IIPPE, FAPE, 2012, Paris, France

JANSON, N., G. GIANFREDA, A. GENTIR, "Rent Dissipation or Government Predation? The Notes issuance Activity in Italy 1865-1882" in *Annual Meeting of the European Public Choice Society (EPCS)*, 2011, Rennes, France

JANSON, N., "Internet Banking and the Bank run: lesson from the Northern Rock Bank case" in *Conférence Internationale sur eCommerce, ePaiements et Applications - ICeP*, 2009, Marrakech, Morocco

JANSON, N., "The Ongoing Banking Crisis: Another Example of the Inefficiency of the Basil II Accords" in *Austrian Scholars Conference, Mises Institute*, 2009, Auburn, United States

JANSON, N., "L'accord de Bâle 2 et la crise des subprimes" in *Université de Viterbo*, 2008, Italy

JANSON, N., "Pillar 2 of Basel 2 efficiency into question: Credit risk's regulation, the impossible task" in *Asian Finance Association International Conference*, 2006, Auckland, New Zealand

JANSON, N., "The question of the rent dissipation in the notes issuance activity: the case of the Italian Banking System before the creation of the National Bank of Italy" in *Public Choice Society 2006 Annual Meeting*, 2006, New Orleans, United States

JANSON, N., "Impact of Basel II on the French banking association" in *Western Economic Association*, 2003, Denver, United States

JANSON, N., "The development of electronic money: toward the privatization of money?" in *Austrian Scholars conference, Mises Institute*, 2003, Auburn, United States

JANSON, N., "Synergies Between Banking Activities: Evidence from a Sample of French Banks from 1985 to 2000, implications for the Future Shape of the European Banking System" in *13th World Congress of the International Economics Association (IEA)*, 2002, Lisbon, Portugal

JANSON, N., "Synergies between banking activities: evidence from a sample of French Banks" in *6th IFSAM World Conference*, 2002, Brisbane, Australia

JANSON, N., "Réglementation du capital : market failure ou regulation failure" in *5e Conférence annuelle de la Swiss Society for Financial Market Research*, 2002, Bale, Switzerland

JANSON, N., "Regulating bank capital: the result of a market failure or of a regulation failure?" in *Austrian Scholars Conference, Mises Institute*, 2002, Auburn, United States

JANSON, N., "Austrian Perspectives on the New Economy" in *AHTEA*, 2001, Pisa, Italy

JANSON, N., "Economie des Intermédiaires Financiers" in *Journées de l'Association Française de Science économique (AFSE)*, 2001, Orléans, France

JANSON, N., "Perspectives pour une Economie Autrichienne Appliquée" in *Association des Historiens de la Tradition Economique Autrichienne*, 2000, Paris, France

Faculty Research Seminar

JANSON, N., "The Ongoing Banking Crisis: another Proof of the Basel II Accord Inefficiency" *Séminaire de recherche, Universidad de Los Andes*. 2009, Bogota, Colombia

Honors and Awards

2021 2nd prize for the "BEST PUBLIC DISSEMINATION AWARD", NEOMA Business School, France

2019 1st prize for the "Best professional/general public publication award" for her articles "Présence dans la presse et médias sur les questions de Crise Grecque et son évolution – Brexit – Cryptomonnaies", NEOMA Business School, France

2017 NEOMA Award : 3rd prize "Best specialist or general public information", NEOMA Business School, France

Professional experience

Academic experience

- Since 2012 Adjunct Faculty, IEP - Institut d'Etudes Politiques Le Havre, France
- Since 2007 Adjunct Faculty, IEP - Institut d'Etudes Politiques Paris, France
- Since 2001 Associate Professor, NEOMA Business School, France
- 2018 - 2018 Lecturer at the Summer University, Universidad de los Andes, Colombia
- 2013 - 2013 Lecturer at the Summer University, Universidad de los Andes, Colombia
- 2012 - 2012 Lecturer at the Summer University, Universidad de los Andes, Colombia
- 2009 - 2009 Lecturer at the Summer University, Universidad de los Andes, Colombia
- 2003 - 2003 Visiting Professor, SJSU - San José State University, United States
- 1997 - 2001 Professor and Campus Coordinator for Finance and Economics course, European School of Economics, Italy
- 1997 - 2001 Professor and Campus Coordinator for Finance and Economics course, European School of Economics, United Kingdom
- 1996 - 1998 Assistant Professor, University la Sapienza and la LUISS, Italy
- 1994 - 1996 Assistant Professor, EM LYON Business School, France
- 1990 - 1996 Lecturer, Paris ESLSCA Business School, France

Executive Education

- 2012 - 2013 Lecturer in Finance for Dexia, Conseil AC Finance, France

Other Activities

Editorial Activities

Reviewer in an academic journal

- Since 2012 International Business Review
- 2004 - 2006 Public Choice
- 2003 - 2013 International Journal of Risk Assessment and Management

Service to Academic Community

Member of the organizing committee of an academic conference

- Since 2013 Guest speaker 3rd autumn School, Austrian Economics

Service to institution

Member of a jury (admission, progression, degree)

- Since 2015 Progression Jury BBA, NEOMA Business School, France
- Since 2015 Progression Jury Bsc, NEOMA Business School, France
- Since 2015 Progression Jury PGE, NEOMA Business School, France

Supervision of Thesis/HDR

- 2019 Thesis Reviewer, Les Banques Centrales face à la Dette Publique . La persistance de la domination de la politique budgétaire sur la politique monétaire ., Aix-Marseille Université (I, II, III), France
- 2018 Thesis Jury President, Austrian Business Cycle Theory, Agent-Based-Model Illustration and Empirical Application, AMSE - Aix-Marseille School of Economics, France